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  البحث     ملخص

 المنمماطق مممن الهجرة وراء السباب لمعرفة الدراسة هذه تهدف
 قريةممة مممن (الهجممرة الخرطمموم خاصممة الحضممريةة المنمماطق إلى الريةفية
 الجتتماعيممة الحيمماة علممى الهجممرة هممذه الخرطمموم) وتممأثير إلممى مشممو

والقتصاديةة.
ًل30 اختيممار وتم للبحث كطريةقة الجتتماعي المسح استخدم   معي

ًل.300 مجموع الثلجية) من (الكرة الحتتمالية غير العينة بطريةقة  معي
 لجمممع الشخصممية المقابلممة طريةق عن وملئ الستبيان تصميم ثم
 باسمتخدام تحليلهما ثمم الكممبيوتر فمي وتغذيةتها تشفيرها تم ثم البيانات
 حتسماب تمم ) ومنهمماSPSS( الجتتماعيمة للعلوم الحتصائية الحزم برنامج

).T( واختبار المئويةة والنسب التكرارات
 0.05 مئويةة درجتة استخدام ) تمT( اختيار في
أهماهاج: نتاجئج إلى  الدراسة تولصلت
 لمعظممم السممتراتيجية مواكبممة – القريةممة فممي قديةمممة ظمماهرة الهجممرة
 الخممدمات كفايةممة عممدم أو التعليممم، بحممث عممماله، مممن الهجممرة ظروف

 الخممدمات نقممص أو ضممعف هممو للنممزوح الممدفع عوامممل – الجتتماعيممة
 الجتتماعيممة الخممدمات كفايةممة هممي الجممذب عوامممل بينممما الساسممية،

ًا الدراسة توصلت كما للعمل، فرص وجتود وإمكانية  الهجرة أن إلى أيةض
السر. وأفكار ومعتقدات قيم على أثرت
باجلتي : الدراسة أوصت عليله بناجء

المتكاملة. الريةفية بالتنمية العنايةة / زيةادة1
والصحة). الكهرباء الريةفية(خاصة بالمناطق الكافية الخدمات / توفير2
 إنشمماء تشممجيع خلل مممن الريةفيممة بالمنمماطق العمممل فممرص / تمموفير3

الستثماريةة. المشاريةع
 توليممد فممي تسمماعد الممتي التنميممة ومعينممات الساسممية البنيات / توفير4

الدخل. وزيةادة
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Abstract

The objective of this study was to know the reasons behind migration 
from rural areas to urban areas specially Khartoum region (migration from 
musho village to Khartoum) and the impact of this migration on their socio – 
economic life.

The Social survey was used as research method. 30 household heads 
were selected by non-probability sampling (snow balling) from the total of 
300 household heads.

A questionnaire was prepared, and direct individual interview was used 
to collect the data from the respondents by the researcher.

The collected data were coded and fed to the computer. The data were 
analyzed by using statistical package for social science (SPSS), frequencies, 
percentages and T- test were calculated. A Significance level at 0.05 was used 
in T- test.

The study  found that: migration is an old phenomenon in the village. 
Most conditions of migration is a coping strategy whether it’s employment, 
education  search,  or  inadequate  social  services.  Push  factors  may  display 
weak  or  lack  of  the  basic  services,  while  pull  factors  is  adequate  social 
services  and  possibility  of  job  opportunities,  although  migration  affected 
migrating family values, believe and ideas.

Based on the finding of this study it was recommended that:

1. More attention should be paid to the implementation of integrated rural 
development activities in the area.

2. Provision of adequate services in rural area (specially the electricity and 
health services).

3.  Provision  of  work  opportunities  in  rural  areas  by  encouraging   the 
establishment of investment projects.

4. Provision of basic infrastructures and development means that would 
encourage income generation and increasing.

5. Further research: 

A Further research to evaluate the impact of rural migration.
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